
Oświadczenie złożone 

przez senator Alicję Chybicką 

na 47. posiedzeniu Senatu 

w dniu 4 sierpnia 2022 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Adama Niedzielskiego 

Moje oświadczenie dotyczy nierówności w dostępie do leczenia biologicznego w chorobach autoimmuni-

zacyjnych. 

Otóż okazuje się, że w Polsce dostęp do leków biologicznych w chorobach autoimmunologicznych jest 

gorszy aniżeli w innych krajach Unii Europejskiej. Te leki stosowane są w chorobach polegających na autoa-

gresji, czyli w reumatologii, dermatologii, gastroenterologii, do leczenia biologicznego. W porównaniu 

z innymi krajami europejskimi w Polsce wygląda to tak, że w roku 2020 dostęp do nich, jak wskazuje pod-

sumowanie wykonane przez Izabelę Obarską, miało ok. 1,8% pacjentów z RZS, 14% pacjentów z MIZS, 

2,5% pacjentów z ZZSK, 1,8% pacjentów z ŁZS, ok. 0,2% pacjentów z nrSpA, ok. 0,2% chorych 

z łuszczycą, ok. 12% populacji chorych z ChLC oraz 3,3% pacjentów z WZJG.  

Niski odsetek leczonych biologicznie w Polsce wynika wprost z przyjętego przez płatnika modelu pu-

blicznego finansowania tychże leków w ramach programów lekowych w lecznictwie szpitalnym. Wyjściem 

z tej sytuacji byłoby wprowadzenie dostępu do leków biologicznych, które można stosować poza szpitalami 

w leczeniu ambulatoryjnym, są to najczęściej leki podskórne. Problem polega na tym, że musiałyby być one 

refundowane w aptekach ogólnodostępnych. 

Dlatego zwracam się do Pana Ministra z prośbą o rozszerzenie katalogu refundowanych leków biologicz-

nych w chorobach autoimmunizacyjnych. 
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